
"Potenþialul pieþei de
retail susþine oportunitãþi
ºi pentru dezvoltatorii
din real estate"

(Interviu cu Mãdãlina Sava, Retail Advisor CBRE)

Reporter: Cât de competitivã
rãmâne România ca piaþã de retail
în actualul context?

Mãdãlina Sava: Chiar ºi în actual
context economic, apetitul români-
lor pentru cumpãrãturi rãmâne ri-
dicat, consolidând interesul jucãto-
rilor internaþionali de retail. Rom-
ânia este o piaþã în dezvoltare, cu
un profil de consumator din ce în

ce mai educat ºi exigent, ceea ce
genereazã un nou potenþial de ex-
tindere pentru multe branduri
ajunse deja la maturitate pe pieþele
din Vest.

Retailerii internaþionali sunt atraºi
ºi de puterea de cumpãrare destul
de ridicatã în mai multe oraºe din
þarã, iar dacã ne referim în special la
segmentul fashion, românilor le

plac brandurile ºi sunt interesaþi de
tendinþele din modã, un lucru im-
portant pentru jucãtorii care evalu-
eazã intrarea pe noi pieþe.

Similar, companiile din sectorul
de food apreciazã faptul cã români-
lor le place sã mãnânce în oraº ºi
vãd cã aceºtia sunt deschiºi sã te-
steze tot ce este nou, ceea ce din
nou contribuie la deciziile de extin-

dere.
Se simte însã nevoia de dezvolta-

re a unor noi spaþii comerciale,
þinând cont cã România este piaþa
cu cea mai micã disponibilitate (va-
cancy), de sub 2%. Practic, poten-
þialul pieþei de retail susþine opor-
tunitãþi ºi pentru dezvoltatorii din
real estate.

Reporter: Anul trecut 17 brandu-
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Piaþa de retail rãmâne dinamicã, dupã un an 2022 cu rezultate re-
cord. În plus, odatã cu dezvoltarea industriei de retail, apar oportuni-
tãþi de dezvoltare ºi pentru piaþa de real estate. Chiar ºi în actual con-
text economic, apetitul românilor pentru cumpãrãturi rãmâne ridi-
cat, consolidând interesul jucãtorilor internaþionali de retail, susþine

Mãdãlina Sava, Retail Advisor în cadrul CBRE.
În acelaºi timp, România este o piaþã în dezvoltare, cu un profil de
consumator din ce în ce mai educat ºi exigent, ceea ce genereazã un
nou potenþial de extindere pentru multe branduri ajunse deja la ma-
turitate pe pieþele din Vest.
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ri noi au intrat pe piaþa localã. Ce
estimãri aveþi pentru anul în curs?

Mãdãlina Sava: Nu doar numãrul
de intrãri în 2022 este relevant, ci
mai ales numele importante care
au fãcut primul pas în România ºi
care au înregistrat succes încã de la
lansare, o demonstraþie în plus cã
erau deja cunoscute ºi aºteptate de
consumatori. Printre acestea nu
putem sã nu menþionãm Primark,
Converse sau Foot Locker, care
ºi-au inaugurat magazinele în cen-
tre comerciale, dar ºi Popeyes, Poke
House ºi Submarine Burger, care au
ales sã intre fie în centre comercia-
le, sau locaþii stradale, fie în cadrul
parcurilor de retail.

ªi pentru anul acesta sunt aºtep-
tate noi intrãri pe piaþa localã, deºi
estimãrile aratã cã 2023 nu se va ri-
dica la nivelul anului trecut. Trebuie
sã avem în vedere însã cã discuþiile
de intrare ale unui brand în Rom-
ânia ºi analiza pieþei locale pot dura
chiar ºi doi ani.

Reporter: Cum aratã viitorul reta-
ilului ºi în ce mãsurã tehnologia îºi
pune amprenta asupra modului în
care facem cumpãrãturi?

Mãdãlina Sava: Perspectivele
asupra retailului aratã o integrare
tot mai mare a tehnologiei care
transformã modul de consum.
Astfel, integrarea tehnologiei ºi a
unei strategii omnichanel devin ne-
lipsite din planurile companiilor,
mai ales cã acestea au demonstrat
cã sunt direct responsabile de
creºterea cifrei de afaceri a compa-
niilor. În plus, majoritatea magazi-

nelor fizice ºi-au dezvoltat platfor-
me online ºi nu mai este nicio îndo-
ialã cã ecommerce-ul este aici pen-
tru a rãmâne. Mai mult decât atât,
vedem cã acesta a trecut deja la o
nouã etapã - m-commerce (mobile
commerce), care va consolida
creºterea industriei estimatã la 15%
în România, pânã în 2025.

În acelaºi timp, procesele de auto-
matizare sunt tot mai des integrate
de cãtre magazinele fizice ca solu-
þie ce uºureazã atât experienþa con-
sumatorilor, cât ºi lipsa forþei de
muncã a retai leri lor prin
auto-check-out, puncte de prelua-
re, asistent virtual de magazin ºi
chiar promoþii bazate pe inteligen-
þã artificialã ºi livrare.

Reporter: Putem vorbi despre o
dezvoltare tot mai mare a magazi-
nelor fizice care oferã o experienþã
de cumpãrare?

Mãdãlina Sava: Experienþa de
cumpãrãturi rãmâne unul dintre
principalele motiv al performanþe-
lor magazinelor fizice. Vedem însã
o diferenþã clarã a comportamen-
tului consumatorilor între clienþii
centrelor comerciale ºi cei ai parcu-
rilor de retail. De exemplu, în timp
ce zonele de restaurante din incin-
ta marilor centre comerciale se
adapteazã la noile cerinþe ale con-
sumatorilor ºi devin mai eficiente,
în parcurile de retail zonele de food
devin principalul punct de atracþie.

Reporter: În ce mãsurã sunt ne-
voiþi retailerii sã se adapteze la noi-
le comportamente ale consumato-
rilor?

Mãdãlina Sava: Prin definiþie, re-
tailerii oferã ceea ce îºi doresc clien-
þii, adaptarea continuã la compor-
tamentul cosumatorului se aflã
pentru majoritatea companilor din
retail în centrul strategiei de busi-
ness. Vedem, de exemplu, cum
brandurile sunt mai atente la suste-
nabilitate ºi la tot ce înseamnã am-
prentã asupra mediului înconjurã-
tor, nu doar prin prisma reducerii
consumului sau a altor beneficii
pentru business, dar ºi din dorinþa
de a îndeplini aºteptãrile consuma-
torilor. Aceºtia au devenit mai aten-
þi la sustenabilitate ºi sunt tot mai
selectivi cu brandurile în funcþie de
acreditarea ESG ºi putem deja vorbi
de primele manifestãri ale consu-
merismului etic ºi în România.

Reporter: Cum optimizeazã retai-
lerii costurile în aºa fel încât sã pro-
tejeze bugetul consumatorilor, în
actualul context economic?

Mãdãlina Sava: Observãm cã, pe
lângã strategiile clasice, precum
identificarea continuã a furnizorilor
alãturi de care sã reuºeascã sã obþi-
nã preþuri competitive, retailerii
abordeazã pragmatic în analizele
lor ºi componenta sustenabilitate
care poate conduce la reducerea
consumului de energie. Spre exem-
plu eficienþa energeticã a clãdirilor
are un impact direct asupra service
charge-ului, iar evoluþia preþurilor
utilitãþilor din ultimul an a arãtat
cât de important este sã menþii în
control acest aspect.

De asemenea, retailerii încep sã
investeascã mai mult în procesele

tehnologice ºi de automatizare,
care au dovedit cã pe termen lung
reduc costurile prin optimizarea
procesului de logisticã, dar ºi efi-
cientizarea costurilor de stocare ºi
prin evitarea risipei de produse.

Reporter: Anul 2022 a fost unul
extrem de bun pentru retail. Ce
aºteptãri sunt pentru industrie anul
acesta?

Mãdãlina Sava: Dupã anul foarte
bun înregistrat în 2022, cu rezultate
care depãºesc nivelul înregistrat în
2019, an de referinþã pentru indus-
trie, piaþa de retail rãmâne dinami-
cã ºi îºi continuã ascensiunea. Toto-
datã, apar noi oportunitãþi pe piaþã
ºi pentru dezvoltatori, þinând cont
cã spaþiile comerciale disponibile
devin insuficiente. Aproximativ
300 milioane euro au fost investiþi
în construcþia de noi spaþii moder-
ne, destinate shopping-ului ,
mall-uri sau parcuri de retail, de la
începutul anului 2022 ºi pânã în
primul trimestru al anului 2023. În
plus, perspectivele investitorilor
sunt pozitive, în condiþiile în care
nivelul randamentelor a urcat cu
0,25%, în primul trimestru al
anului, faþã de aceeaºi perioadã din
2022, pânã la 7,5%.

Reporter: Mulþumesc!
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